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KARAMBOL
Bruno Coga, Codelli klub Ljubljana

Ko se, bog ne daj!, zgodi karambol, 
udeleženci najprej izpolnijo Evropsko 
poročilo o prometni nesreči. Če pa je zadeva 
bolj zagatna, pridejo na kraj nesrečnega 
dogodka še prometni policisti z balončkom 
za preizkus alkoholiziranosti, metrom za 
izmero razdalj med mesti sledi nesreče 
in digitalno kamero za dokumentiranje 
posledic nesreče. Tako nekako je to videti 
dandanes.

Kako pa je bilo včasih? 
Če so bili udeleženci karambola nekoliko 
premožnejši, so imeli pri roki fotoaparat 
in so dogodek poslikali. To je recimo 
storil eden od plemenitih Widischgrätzov 
s Trebnika, ki se je v bližini Slovenskih 
Konjic v 30. letih prejšnjega stoletja z 
avtom zaletel v drevo in zatem škljocnil 
dva posnetka z motivom karambola.  
Vzdolž ene od fotografij je potegnil še črto 
in pripisal komentar »Spur auf die Wiese«. 
Ali po naše »sled na travi«. 
Nekaj podobnega se je jeseni leta 1960 
zgodilo pred ljubljansko Kazino, ko je na 
kraj karambola, kjer sta se zaletela Fiatova 
»Ardita« in Fordov »Taunus«, z redakcije 
časopisa Delo, ki je bila takrat še v bližnji 
Tomšičevi ulici, pritekel profesionalni 
fotoreporter in dogodek z dveh koncev 
poslikal.
Ko pa fotoaparata ni bilo pri roki, je bilo 
treba vso zadevo narisati. In popisati. Kot 
je bilo to v primeru karambola v Radečah 
v Posavju, ki ga je 1. septembra leta 1952 
povzročil Zagrebčan Stjepan Šantavec. 
Šantavec, ki je bil dirkač in se je v 50-ih 
letih prejšnjega stoletja redno udeleževal  
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avtomobilističnih tekmovanj po Jugoslaviji, še 
posebej pa tistih pri nas v Sloveniji (na primer 
v nam Codellijevcem dobro znanem Podutiku, 
pa okoli Svetega Petra pod Svetimi gorami - 
danes je to Bistrica ob Sotli, ali pa v Portorožu 
…),  se je namreč popoldne tega dne vračal 
z Ljubelja domov v Zagreb. Bržkone je bil še 
pod močnim adrenalinskim vplivom gorskih 
dirk, ko ga je v Radečah zaradi naglice zaneslo 
v nasproti vozeči avtobus. Sicer se nikomur 
od udeležencev ni zgodilo nič posebnega, le 
avtomobila sta bila precej stolčena. Še posebej 
usodno jo je skupila Šantavčeva »barchetta« 
- odprt dvosed, ki je bil sestavljen na osnovi 
mehanike fiata 1100. Najbrž so ga naredili 
kar v Zagrebu iz delov kakšnega odsluženega 
avta. Nastalo, očitno kar visoko škodo so na 
licu mesta karambola ocenili na hitro zbrani 
lokalni strokovnjaki. 
Šantavcu je seveda posledično grozila 
primerno visoka kazen, ki so jo pol leta 
pozneje skušali pri njegovi matični avto-moto 
zvezi ublažiti, ali pa celo odpraviti s posebnim 
pismom, oziroma s potrdilom, namenjenim 
celjskemu okrožnemu sodišču. 
Kot kaže se je Šantavec iz te šlamastike kar 
srečno izvlekel, saj je v naslednjih sezonah še 
naprej redno dirkal. Sprva z malim kupejem 
podobnega porekla, kot je bila nekdanja v 
Radečah preminula »barchetta«, ob koncu 
svoje dirkaške kariere, tam okoli 60-ih let 
prejšnjega stoletja pa je presedlal v višjo 
dirkaško kategorijo, se pravi med avtomobile 
s prostornino motorjev nad 1,3 litra. Tako 
to seveda ni bil več mali Fiatov 1,1-litrski 
kupe, ampak je bila to Touringova izpeljanka 
2,0-litrskega BMW-ja 328 v izvedbi »spider«. 
Z gotovostjo lahko rečem, da se je naš Stjepan 
takrat ponašal s pravcatim eksotom, ki mu v 
Jugoslaviji in tudi zunaj okvirov tedanje države 
najbrž ni bilo para, saj so v Milanu  na začetku 
2. svetovne vojne menda sestavili vsega skupaj 
3 (z besedo: tri) primerke teh dirkalnikov. 
O Stjepanu Šantavcu in o njegovih avtih 
sem sicer že pred časom spraševal kolege iz 
zagrebškega Oldtimer kluba ter sodelavce 
tedanjega avtomobilskega muzeja Ferdinand 
Budicki iz Zagreba. A so o tem svojem 
zanimivem someščanu in o njegovih še bolj 
zanimivih dirkalnikih takrat slišali prvič …


